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COURT RESUHBS ON 1 NAY 1986. 

:·IATOiHANE JOHN DI:KI-IOLE, d. s. s. (Through interpreter) 

l'-ffi BIZOS iJly Lord, i-1r Ephraim Ramakgula, accused no. 9, Your 

Lordship will recall that he is the one who was hospitalised 

previously, has been taken for the treatment that he requires. 

COURT : How long will he be away? 

i·IR BIZOS Apparantly it would depend on the tests. This 

is the diabetes man. 

COURT : Very well, it is noted that we will continue in his 

absence. (10) 

CROSS-EX..HTDJ..:'>.TION BY I1R BIZOS (continued) : I ~t~ant to deal 

with the question of the events that you gave evidence-in-chief 

about. Do you agree that there were regular increases during 

the period that the fate of your township was in the balance? 

Yes, I agree. 

In 1980 the rent was only ~10,70? --That is so • 

. -\.nd it \vas increased to Rl9,.22 in 1982? -- That is so, 

but do I understand you to be saying that there was no rent 

increase in 1981? 

Perhaps you could tell us about that. I have not (20) 

been informed. I was only informed that it was Rl9,22 in 1982. 

\·las there an increase in 1981 and then in 1982 as ·t~ell? 

COURT : .iba t counsel is puttir..g to you is that there was an 

increase in 1982 to Rl9,22. Do you now put to the witness 

that it was increased in 1981 to Rl9,22? 

~BIZOS : No, I am saying that by 1982 it was Rl9,22? -­

That is so. 

There 1vere no improvements in the township, because those 

Tlfho really made the decisions expected you to move? -- ·rhat is 

so. (30) 

And when the people started comparing the 1980 and the 
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1982 rental they drew attention to the fact that it almost 

doubled? Yes. 

And rightly or wrongly they believed that this money was 

not being collected for their benefit, but for the benefit 

for building houses to the places which your community did 

not want to go to? 

COURT : It is only the one place Pudimo? 

j>ffi BIZOS Pudi.mo. -- That was the feeling in the community. 

This was something that people felt very strongly .about 

from 1982 onwards? --That is true. They were not at all (10) 

ha)py about the increased rent because of that. 

Do you know whether these increased were published in 

the Gazette at all? -- It was published in the Gazette before, 

but later it was decided that they will have to be published 

in the newspapers on two occasions. 

Do you know whether there was any suggestion of the 

legality or illegality of these increases in your community? 

No, that I do not know. 

In your community in view of the trJeatened removal, 

you sought h"?lp from lawyers? -- That is so. (20) 

And also from community service organisations that were 

against removals in principle? Yes, I was in fact the person 

who was doing those things. I am quite aware of that. 

There was also another problem really in this community •• 

You yourself, are you a Tswana? Yes, I am. 

Did you personally approve of the excising of Bophutha­

tswana out of the Republic of South Africa? -- No, I was not 

agreeing with that. 

And did you yourself campaign against the excision of 

Bophuthatswana from the Republic of South Africa? -- Yes, \30) 

I did. 
. . . I 1.vere 
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·.fere you an a.cti ve supporter of the political party 

that opposed the excision? 

CCURT : ':lha t is the name of the party? 

l-ffi BIZOS I have a note. Perhaps it will be easier for 

the witness to say. .~hat was the name of your party'? 

Siyopo Singwa Party. 

Did some of your councillors belong to the other party, 

the party headed by Mr Lucas Nangope? -- Right at the begin­

ning when we started with the councils, there was none of 

them in the counsel. (10) 

'.Vould you agree that since the middle of 1985 there has 

been a degree of lawlessness in your community? That is so .. 

I am goL~g to put to you in general terms, I do not want 

to go into the details unless I have to, would you agree that 

a substantial portion of your community believes that those 

~ho were opposed to the council system are free game for the 

vigilantes who have burnt their homes, stoned their homes, 

beaten them up and beaten up members of their families. Do 

you agree that those things have happened? I agree that 

there were houses that were set alight and attacked with (20) 

stones and there were people who were beaten up. In fact, 

it later ended up as a fighting in that community of Huhudi. 

I 3.m going ~o put to you something else in general terms. 

If I have to put the details, I will put the details, that 

although the people who were opposed to the council systems 

so to speak, the Civic Association and the Youth Organisation 

have been arrested and detained from tilne to time. No arrests 

have been made of any of the vigilantes? -- 'rlha t I know is 

during that :9eriod of that confusion, quite s. number of people 

were arrested and detained. I s.m not in a position to (30) 

tell t:his Court as to \vhether those were the people who ivere 
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members of the Civic Association or Youth Organisation or just 

people in ge~sr~l. I cannot elabor~te. 

'dell, I am going to put to you that it is clear in your 

co~unity that even when people are caught on the spot, if 

~hey belong to the Vigil~nte group, they are not brought to 

trial? -- That I do not k.."low. I am not saying that does not 

happen. 

'dell, you see, I am going to put to you that people ·11ho 

think that they cannot,individuals who think that they cannot 

get justice themselves, sometimes take the law into their (10) 

own hands? -- I am not disputing that a person can do that 

as an individual. 

I just want to give you two notorious examples in your 

community, that has really led to the breakdown of law_and 

order. You know that a charge of assault with intent to 

murder was laid against Nr l'Iatloko by the three people that 

were run down by his bakkie? Ho, that I do not know. 

He has not been brought to trial? -- I do not know about 

those things. 

His damaged vehicle was kept at the police station \20) 

for a short while and then it was released to him? 

COURT ~ Bizos, the witness does not know about it. So, 

-:-1hat is the use of continuing putting all this to him'? 

~ffi BIZOS : Did you know that his vehicle had been removed 

from him? -- Not at any stage that I was aware of the vehicle 

having been removed from him. 

Is Nr Abraham Thupe your brother-in-law?-- That is so. 

1/as he arrested on the spot where he had been shot by 

the Bophuthatswana police, attacking a house belonging to 

a Civic Association member? (30) 

COURT : I cannot see how this can work. The Bophuthatswana 
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police ':vould not hsve any jurisdiction in the Huhudi area. 

J .. re we now tal~ing of a different area? 

i·'IR 3IZOS Your Lordship is correct. He actually lives in 

Taung. 

COURT : rtlell, put it to i:he, witness that he t>Tas shot in Taung. 

r.ffi DIZOS In Taung. 

COURT : And was he attacking a house in Taung? 

i'lR BIZOS Yes. That is not what I know. From information 

what I know is~~t he was arrested along the main road be~~een 

Kimberley and Vryburg by the Bophuthatswana police. 

Is the allegation that he attacked this house? 

~·Tas being said in allegation and then he denied that. 

(10) 

That 

3as he ever been brought to trial? -- He ~as locked up 

in Taung. After some time he ·was released. I do not .know 

whether he was brought to court or not. 

COUP_:! : ·.vas he shot? -- 'l'hat is so. 

!'ill. BIZOS ~iould you agree that the people who are opposed 

to the Government policies, people who are opposed to the 

council principles have a feeling in your community that they 

can get no protection from the police? I do not know (2C) 

whether there is such a feeling. 

The other matter that I want to deal with is the question 

of the meetings. Do you remember that you told us tr~t you 

did not remember anything about the meeting of June, 16th? 

COURT Just put me in the picture. A meeting of his council 

or of UDF or of Huhudi Youth Organisation or of Huhudi Civic 

Association? :.'/hich one? 

~3IZOS: He did not remember anything about any meeting on 

the 16th. 

CQ_URT : The 16th of w~~t? (30) 

June. 
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COURT : 

IIR 3IZOS 

COURT : 

1·ill. 3IZOS 

Of ~.vhat year? 

1985. 

- 3984 -

Right, now we can start. -- That is w·hat I said, 

'tiell, you see, you identified EXHIBIT AN( 51). 

yes. 

Did it .:nake no impression on you? -- Ho, it did not make any 

impression on me, except that on seeing it I recognised this 

kind of a document as one of the documents which T11ere spread 

there. 

But any way, you found nothing offensive in it, so that 

you would remember and connect it with any meeting that (10) 

may bave been held? -- Not at all. 

The one that you saw was in Tswana? -- No, the one I 

saw was written in English. 

Is that the document before you? -- That is so. 

And you did not bother to try and find out what happened 

at that meeting? 

COURT : ',mere is the meeting advertised? 

i•IR BIZOS 

meeting? 

Did you know that that i>Jas in connection with a 

COURT : il.re you putting to the )·li tness that this piece ( 20) 

of paper, AH(51) advertises a meeting? I do not find it in 

it? 

j>B. 3IZOS : Yes, Your Lordship is quite correct. I apologise 

for that, but do you recall whether thisdocument was handed 

out shortly before 16 June? -- That is so, because the contents 

of the document, as it is, it drawsthe attention of the 

community of Huhudi to the date of the 16th, tr~t they ~ust 

be aware of that particular date. 

Now that I have shown you this document, do you recall 

whether 2erhaps there were placards calling people to come(30) 

to a meeting on the 16th? -- I cannot remember anything about 
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those placards referred to. 

And you still cannot remember whether any meeting took 

place and you did not get any report of it? -- Yes, that is 

what I am saying. I cannot remember anything. 

You spoke about a meeting in February 1985. Do you 

recall that? Yes, I do recall that. 

Is that a meeting where you said that there was a placard 

indicating that you did not want to move? -- That is so. 

But at that stage the removal was a settled question? 

That is so. (10) 

Do people 1-1alk around usually ~d th irrelevant placards? 

-- I am not saying that is ""hat is !lappening to people there 

about placards, but on this particular meeting it is what 

happened. 

Because I ~m going to put to you that no one we have 

access to remembers a meeting in February 1985? -- That is 

true. It is possible that they may not re~ember that meeting, 

just as good as myself who cannot remember certain things 

here. 

I ;.;ant to turn to the meetL11g that you spoke of in ( 20) 

October 1984. -- That is so. 

You described that as a u~F meeting? -- That is so. 

You were not there? -- I was not there, yes. 

-~d perhaps if I remind you of some of the details you 

can tell us whether you still want to call it a UDF meeting. 

The newspapers were full of the fact that there would be a 

decision by the ~unister on 15 October. Do you recall that? 

That is so. 

J.. 1"-ight vigil was arranged by the local organisations 

for the night of 14 to 15 October? -- That is so. (30) 

And at that night vigil people got together mainly to pray 
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from deliverance, from the possible removal? If that is 

ivhat they are saying it ~vould mean that they were lying to us 

when they advertised on their placards that before this night 

vigil there was going to be a meeting which will be called to 

discuss - which meeting was in fact called by the ~F, a gene­

ral meeting which was made known on the placards, ';'lhen they 

said this meeting will start at 14hOO, in the afternoon. 

Did the meeting start in the afternoon? -- It was until 

at 18h00 and the meeting had not yet started, then thereafter 

they started announcing that the people they had been waiting(lO) 

for have now come. 

So, there was in fact no afternoon meeting, whatever the 

reasons may be? -- According to what was being said there, 

there was no meeting in the afternoon. 

COURT: '.'las this now announced on a loudspeaker? -- Yes, a loud-

speaker was used in ~~ouncing it. 

On a motor vehicle? -- Yes. 

'ilas a motor vehicle driven through the township saying 

"The people ·ile have been waiting for, have nOli come"? -- That 

is so. ( 20) 

:~m BIZOS - T:las that after dark? - No, at 18h00 it ~vas not 

dark yet. 

It was evening? -- Yes. 

Do you perhaps call it a UDF meeting because for instance 

I1Irs Albertina Sisulu came along in order to take part in it, 

whether it was a meeting or a night vigil? Is that why you 

call it a UDF meeting? -- No, I call it a UDF meeting because 

it was advertised on the placards itself that it was a UDF 

meeting which was to be held. 

You do not know what was said at this meeting or (30) 

night vigil? -- No, I do not know. 
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Can you 9lease tell us with any degree of certainty how 

many meetings there ivere after 14 October during 1984? Ho~..r 

many meetings? -- I am not in a position to tell with any cer­

tainty. 

',ie already have from you that there were no at"tacks against 

the property of any councillor, except that you told us that 

during this night an attempt was made on your house. Do you 

recall that·.., -- That is so. 

And the information that has been given to us >'lhich you 

yourself apparantly gave, was that a tyre was actually (10) 

lit in front of your house. Is that correct? 

COURT : He told the Court that there was a tyre at the front 

door and a tyre at the back door, that the one was set alight 

and that the other one was not set alight. 

I•ffi BIZOS 'ilas it at the front door or in front of your house? 

-- At the door. 

How far is your community from the Botswana border? -­

About 180 kilometres. 

Do you know i'lhat is generally kno~..rn that during 1984 

the South African Government T.Yas accusing the Botswana ( 2C·) 

Government of not exercising ~roper control of its border 

and they have been in coercion into South Africa? -- I used 

to read about that in the newspapers. 

And from time to time in that area have you had people 

caught and tried in that area for having received military 

training outside and having come into the country in posses­

sion of hand-grenades, AK 47's and other arms of war? --Unless 

I read about it in the newspaper, I would not have known 

about that. 

CO~ : So, in Vryburg there was nothing at all? (30) 

About people being arrested having in their possession hand­
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grenades? 

People coming in over the border with weapons in their 

possession to attack South African citizens? -- I remember 

of some people who were alleged to have been arrested and who 

were convicted in Vryburg for having had in their possession 

a hand-grenade and a rifle AK 47. 

HE_BIZOS : Did you also read that a number of people were 

caught in the general area and that they were actually tried 

in Kimberley? - That is so. 

Charged with treason in having these arms ••• (Court(lO) 

intervenes) 

COURT : Treason or terrorism? 

HR. BIZOS I think treason. 

QQURT : In the 3upreme Court? 

HR. BIZOS : In limberley. 

COURT : In the Supreme Court in Kimberley? 

This is my information. -- That is so. 

During 1985 will you please tell us what meetings you 

remember having been called in your community? -- Those were 

the meetings called by Hre~udi Youth Organisation and (20) 

Euhudi Civic Association and UDF. 

Do you remember the dates? -- Uo, I cannot quite remember 

~vhat the dates were, except those of course which I attended. 

Like for instance the Liaison Board meeting, which is a welfare 

board meeting. 

'r'lell, I think 'lle can leave those out for the time bei.."lg 

at least, but which meetings of the Civic Organisation, the 

Youth Organisation or the UDF do you know of during 1985? 

I -:vould not be able to remember the exact dates on which 

these meetings were held. (30) 

During wr~t month or months were such meetings held? 
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I remember of a :neeting lvhich ':'las held in J::Iay which ~!las a 

:du..""ludi Civic Organisation meeting. 

Let us just pause there for a moment. Do you know who 

the speakers were, -:'lhat 1vas said? No, I do not kno·w ~'lho 

the speakers were and therefore I do not know what was said. 

Could you please tell me of any UDF meeting that you 

know that was held in your area in 1985? -- I remember of a 

meeting which 1·1as held in October T,vhich meeting I think was 

bei!lg addressed by the local members. This \'las in October 

1985. (10) 

Do you knOiv of any UDF meeting in 1985? 

association ••• (Court intervenes) 

COURT : No, no, by ·~he local members? 

Hot the local 

NR BIZOS Do you kno·..: ·whether the UD? has members? -- As far 

as I know they do hava members. I do not know ·Nhether to call 

it follmvers, but I L"lO':v there are people. 

Did you kn.mv that the mer:bers of the loc3.l association 

and their organisation may be affiliated with the DDF? -- That 

is so. 

,/han you say it w·as a UDF meeting in Octo bar 1985, ( 20) 

why do you say it is a UDF meeting and not a meeting of another 

organisation? -- That is because whenever there is a o.eeti.ng 

to be held, they do mention 1..;hat meeti.."lg it is by ';'lhom and 

they put up some placards to make that known. 

Is v1hat they put on the placards this, that a meeting 

~ill be held of the local civic association and they put 

their m·m name on snd they also put on on the placard that 

they are affiliated to the UDF? -- What I know is that on the 

placards what they write is on such and such a day there is 

going to be a meeting held, which meeting will be held by (30) 

this organisation. If it is TJDF, then they 1-1ill say UDF meeting • 
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If it is a uDF rally for instance, they will say it is a UDF 

?..ALLY • 

You told us that in October 1985 the local members held 

a UDF meeting? 

COU?.T : It \vas addressed by the local meobers? -- That is so. 

:•B. BIZOS Let us confine ourselves to July - up to July 

1985. Do you know of any UDF meeting in 1985 up to July? 

There is non~ of such meetings that I can remember during 

that period. By so saying I do not mean that there were no 

meetings held. (10) 

You see, because I am going to suggest to you that you 

cannot really give His Lordship any assurance thatthe trouble 

in your community happened after meetings? 

so many diffusive forces inyour coomunity. 

Because they are 

Is that not so? 

That is not so. 

You see, I am going to put to you that your lack of 

kn.o·wledge as to when the meetings ~·Jere, ·what 'tlas said at 

these meetings and what hap)ened there ••• -- 11y ignorance 

of what was being said at some meetings dces not mean that 

no meeting was held. ( 20) 

Also I am going to put to you there has been a most 

unfortunate spirit in your community, that the child=en of 

the shopkeepers 3.nd the children of the have-not, so to 3peak, 

ha7e been ru.~~ing stone-t~~owing fights ••• (Court intervenes) 

COURT : Are you nov-1 talking of a period inside or outside the 

indictment? 

HR BIZOS Probably outside. 

COURT I am not interested in the period outside the indict-

ment. It is all very interesting, but what or h01·1 does it 

(30) help oe? 

I''IR BIZOS ',I ell, I do not think that this -:vi tness :vas confined 
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to the period in the indictment. 

COURT : Y:s, but if Tile are now going to talk about 1986, h0\-'1 

does that help us? 

ER. 3IZOS : Because it m:a..y mean that the ".vitness's perceptions 

have been influenced by it. 

COURT : That you can put to him. 

<r-IR 3IZOS Are you sure in expressing this opinion you are 

not taking into cons_ideration what you think the position to 

be during the latter half o:f 1985 and ·che begi.nr..i~g of 1986? 

COURT : Do you understand the question? --Just repeat (10) 

that question? 

·i/hat counsel is putting to ~rou, is because of events 

that have recently in the l~st year occurred, you ~re thin.~ing 

that that also was the position in the beginnL~g of 19e5? 

~To, some of the things th:1t ar~ happening at present •11ere 

taking place duri.ng the beginning of last year, which is 1985• 

HR 3IZOS : ',{ell, do you kno1·1 for instance that on 11 July 

1985 there -:vas a oeeting and for good measure io7hilst the 

.:neeti.ng 1·1as going on • • • (Court intervenes) 

COURT : The meeting of? 

:,ffi BIZ03 Civic Association. 

QQURT : Huhudi Civic Associatjo n. 

(20) 

::a. 3IZOS That the ho.::.e of Nr H:of:::'111:1.n K.galeng •,yas attacked 

\vhilst the meeting was going on? -- No, I do not kno1v about 

that. 

!URONDERVRAG ING DEUR MNR. HAT.'T3XOI1 : U het op 'n vraag van Ny 

Geleerde Vriend gese dat daar geen nuwe huise gebou is in 

Huhudi die laaste sestien jaar nie? -- Ja, dit is so. 

net die Ontwikkelingsraad die rede daarvoor verskaf aan 

die mense? -- Ja, hulle het die rede verskaf. (30) 

·.I at Tt~as die rede? -- Die rede Tflat hulle verskaf het was 
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dat die h~le 1-1oonbuurt verskuif word na Pudimo. 

Dan is d3.3.r in kruisverhoor verwys n.a 'n ~V"inkal van mnr. 

:;:.:atloko, raadslid :Iatloko. Is dit sy privaat ·t~inkel of wat 

is die posisie met hierdie ivinkel? -- Die gebou self behoort 

aan die Admi.!li.strasieraad. Hy is 'n huurder van ii.e betrokke 

I·Tinkel. 

U het in kruisverhoor gepraat van huise van ondersteuners, 

van raadslede 1vat afgebrand is? -- Ja, di t is so. 

Zan u net vir die Hof 'n aanduiding gee min of meer hoeveel 

van die ondersteuners se huise is toe afgebrand? Is dit (10) 

net een huis of vyf huise of tien huise? -- Ek onthou van ses. 

K::in u onthou oor vvatter periode di t was? -- Ek noe.rn di t 

maar nie met sekerheid nie, tussen Julie en Augustus. Dit 

kan aan die einde van Julie 1vees of die begin van Augustus. 

Daar ··;oms twee van die huise aan die brand gesteek. 

Van 1·1atter jaar was di t? -- 1985. :Uie ander vier was 

op 26 ~ovember afgebrand. 

ECF : Van ·Natter jaar? 1985. 

i>INR. IL'l:H~o:: : V3.n die afgevaardigdes wat dia mensa gekies 

het om saam met die raad te >'lark teen die verskui:1ing het (20) 

later die Huhudi Civic Association gevorm'? -- Ja, dit is so. 

3n u het vir ons in u getuienis die bestuur van Huhudi 

Civic Association gegee? -- Ja, dit is so • 

. fatter van daardie bestuurslede was vroeer van die a:t'ge-

vaardigdes? -- Hoffman Kgaleng, John I·1ogasu. 

Is dit die enigste twee? -- Dit is die enigste twee. 

Dan het u op 'n vraa.g van Ny Geleerde Vrier..d gese 

dat daar so 'n suspisie in die ge.rneenskap van Huhudi kon 

bestaan dat u raad gemanipuleer sou kon word om toe te stem 

tot die verskuiwing na ?udimo? -- Ja, dit is wat ek gese (-:;;o' 
"' I 
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1!las daar sulke bewerings? -- Ja, daar was 'n vergaderi..."lg 

gewees waar dia geaeenskap byvoorbeeld gese het dat hulls 

dit betwyfel of ons die regte dinge gaan praat. Dit het my 

die indr~~ gegee dat hulle daardie indruk het dat ons maklik 

omgepraat kan I'Tord. Di t is juis die rede hoeko.m. ek beslui t 

het by hierdie vergaderi~ dat daar n afvaardiging gekies 

moet \vord deur die gemeenskap om saa.m met ons te gaan. 

3n to-e die bewering ge!Ila.ak is, het u daarop gereageer? 

3:3-t u vir die mensa gese 1-1at die posisie sou ~-rees v::....11 die 

J.aad? -- 3k verstaan nia die vraag nie. ·;iaaroor gaan die (10) 

vraag nou? 

U s~ die !!.lense hat so ':1 beweri.ng gemaak? 

:S:O.F : Hy hat dan vir u -vertal dat hy toe besluit hat dat daar 

'n afvaardiging aangestel moet word om saa.m te gaan, o.m..te 

kyk wat Qaak hulle. 

U het ook getuig dat daar n gevoel onder die 

J:J.ens e van Huhudi -.;ms dat die huurgeld of die verhoogde huur­

geld aange1·1and sou 1<1ord or:1 huise te bou in Pudi:no? -- Ja, di t 

is so. 

Het u of u raad op hierdie be1verings gereageer? -- ( 20) 

Ja, ons het aan die gemeenskap verduidelik dat dit nie .lie 

posisie is nie, soos hulle dink nie. 

Ter~·1yl ons van die huur praat, !let om duidelikheid ta 

k:ry, 1vas daar huu.rJarhogings in 1981? 1-Iy Geleerde Vriend 

hst vir u gevra oor die posisie in 1982? -- Js, daar ivas 'n 

verhoging van huurge1de in 1981, as ek reg onthou, di t "'ias 

3.14,00 plus, ek kan net nie met saker!leid s~ hoeveel dit pr'3sies 

;·ms nie. 

3edoel u d.ia huur is op van 3.10,00 enige sente na Rl4,00 

·3nige sente of is dit r:1et 3.14,00 verhoog?-- Dit is verhoog(30) 

van ~10,00 tot R14,00 e~ge sante. 
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:Jie sogenaamde Vigilante groep ~-1at aktief ·.vas in die 

ga.Cleenskap . . . (~of kom tussenbei) 

HOF O~s hat nog nia getuienis dat daar n Vigilante groep 

~ms 1vat akti:f vTa3 in die geoeenskap nie. Ons getuienis is 

dat daar mense is ';iat hullese1.f verdedi.g het en te bui te 

gegaan hat. Of daar 'n amptelike .,.,igilante groep is, ·,o~eet ons 

nie. 

!,liB.. tLUTE:Z:OH : Die groep mense wat hulleself verdedig hat, 

wanneer het hy aktief begin raak i.11 die gemeenskap? -- Tussen 

Oktober en November. (10) 

Van watter jaar? -- 1985. 

:20.? Vg,naf Oktober/November? - Di t kan )vees dat hulle in 

Oktober:naand 'begin het of Novemberma.and 1985. 

Dan net een aspek ~aaroor ek nie duidelikheid 

het nie, is u getuienis dat voor 14 Oktober 1984 daar geen 

aanvalle op enige r3.adslid sa huis was in Huhudi nie? -- Nee, 

daar ·ilas gaen. 

Dan 'n ander gebeurtenis 'Wat nie duide1ik is ~·mnneer di t 

gebeur het nie. Di·3 persona -;.rat i..."l Vryburg gevang is met 

handgranate en XK 4 7 ge\·rere, ·.vaet u ;.1a.nneer di t 1vas? -- ( 20) 

Ek is nie meer daarvan seker nie. Al ~at ak kan se is dit 

~-was in Oktober.r:1aand gewees. .Ek is nat nie in staat om vir 

dia Hof te sA of dit nou 1984 of 1983 was nia • 

.:\.SS:3S30R (r-TI:JR. KL1.UG:aL) : T-lnr. Dikhole, u het getuig dat d.i3 

huur in 1980 RlO,OO enige sente was en se maar Rl9,00 ~ 1982.-­

Ja, di t is so. 

';Jaozo staan die huur tans, 1986? -- Dia mense l'lat privaat 

huise het betaal R30,53. 

EOF : En die huurhuise? - Twee-vertrek huise "C.;at gehuur \vord 

is R38,00. Vier-vertrek huise is R40,00. (30) 

ASSESSOR (N1IR. IG.UG EL) : Kan u ook vir die Hof n idee gee 
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van ~~t die inflasiekoers gemaak het met mense se salarisse 

en hull3 verdienste in dieselfde tydperk~ -- Jk is uie in staat 

om dit vir die Hof ta se r~e. 

3ehalwe oiskien in u eie geval, ~vat ons miskien nou ni~ 

so baia in belang stel nie, sal u nia kan se of, se nou maar, 

'n .:::J.otor':·lerktuigkundige of 'n 1verker in die boubedryf se salaris 

in die tydperk verdubbel of verdriadubbel het nie? -- .Jit is 

':1 bietjie m.oeilik vir oy om vir u te se aangaande die allder 

persona SOOS genoem. in die hof, di t ivil S e die mot Or'ilerktuig-

ku.ndiges en die mensa in die boubedryf, maar 'livat ek vir die (10) 

~of kan se is dat vanaf 1980 tot hierdie jaar, 1986, by my 

werksplek die salaris verhoog is drie keer. 

Geld dit ook vir die mense 'ilat die dienste lewer in die 

groepsgebied en ... .-~at deur die - wat betaal moat ":vcrd deur die 

~aad? -- Ja, dit geld vir hulle ook. Byvoorbeeld, die mense 

~,vat die e!n!Ilers verwyder daar in die ":'loonbuurt, in 1980 het 

hulle ~65,00 verdien. In die jaar 1982 was hulls beloning 

verhoog na ::1180,00. .iJit ~vil se d.it is 'n persoon '.Yat net kom 

begin •t~erk. Hy het Rl80, 00 verdien. Ha di t het hulle verhogings 

gekry tot op die huidige salaris \vat hulle ay. (20) 

ilord die ekono.miese realiteite van die mense van die 

dorpsgebied verduidelik deur die raadslede? Ja, dit word • 

. ig,t is u beroep'? -- Person..11el officer. 

IIR BIZOS ASKS PERHISSION TO PUT T',{O T1ATTERS TO ~H:3 'diTNES.§ 

l£!ICH HE HAS OHITTED TO P!IT. 

~CROSS-EXANINATION BY NR BIZOS ·dere you present at any 

:J.eeting - :'/ere you personally present at any meeting at ·.vhich 

any decision was taken or any serious suggestion was made that 

no rent at all should be paid? -- .ihat I have said here, is 

what was said in the meeting in February 1984 when Kgaleng(30) 

made oention of that. Otherwise a meeting which w~s held later 
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•11hare a final decision ·.vas taken, I ":'las not !)resent. 

At a meeting '\'l'hich you attended •-1as there any cor:pl:tint 

about the increase? Are you suggesting that at that ~eeting 

~here ~V'as any suggestion that no rent should be paid at all? 

-- ~hat is not what I an saying. ~bat I am saying in ~Y evi-

dance is ~hat Kga.leng is the person •11ho came lvith that sugges­

tion that rent should not be paid or if people were to decide 

to pay such rent, they must not pay anything more than Rl5,00. 

~hich was the rent before the increase? Yes, that ~vas 

the rental which was paid during the yea~ 1981. (10) 

So, the suggestion ~vas that they should not pay the 

i..."lcreased rent? 

COU?.T : The suggestion \vas, as this ~vi tness says, you do not 

pay any rent at 3.11 and if you ·wmt to pay, then only pay 

:115,00. Tha.t ·11as his evidence thr·ae ti.:1es and you had an 

opportunity to cross-examine him on that. I gave you nmv an 

opportu..."li ty to put certain other Z3. tters to ~he ~·d. tness ~'lhich 

you forgot to do. 

HR. .BIZ03 : ;r..'1at I am going to put to you is that there was 

no sugges~ion to anyone not to pay any rent and certainly not(20) 

in any .meeting in February 1984? -- Not at tha meeting ~·there 

I was. At the .meeting ivhere I 1B.s, this >vas said, unless you 

are talking about a meeting ;'l'here I \'las not present. 

']~he other thing that I ·want to put to you is this, that 

the meetings of the Civic Association in your community were 

attended by all and sWldry, including police officers and 

you may have felt uncomfortable at going to the meetings after 

the suspicions arose? 3u~ there ~v-as nothing to prevent you 

from going? That ·.vas during 1984 and 1985? -- Nobody told me 

or stopped me frcm going to ~hose meetings, but I just felt (30) 
' 

at my o~vn th:J. t I :1m not going to attend t~ese meeti!'l.gs because 

••• / there 
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there was something w·hich I felt i<~as not pleasii'lg to me and 

that is ~hy I decided ~ot to go. 

7ou felt uncomfortable? -- ~jnat I f;ll t is that I was not 

going to be ~.;elcooe at these m~etL'1gs. 

Do you agree that there ~"ere regular 2nnouncements +.hat 

all vi ere welcome ~nd that they particularly called on teachers, 

other ~eople in the employ of the Gov~r~ent departments to 

cooe? Because they formed an important part of the commu.11.ity? 

-- I 2..m not disputing that. 

And the fL'1al matter I want to put to you is that (10) 

you and Hr Roffman I:galeng ·..tere on good visiting terms? -- It 

~'las like that before, yes. 

';/ould you say up to the middle of 1985? -- ~To, I will say 

up to the end of 1984. 

Did you not visit each other during 1985? -- No, -r.-ve did 

not • 

• illd I am going to put to you that you actually discussed 

communal affairs together well into 1985~ -- No, only up until 

1984, not 1985. 

'dould. you agree that d urin.g these o.eetings you yourself ( 20) 

expressed the feeling that the council system ·.vas inadequate? 

-- I quite agree .,,i th that. I r~member saying to hio that 

certain things are to be done ~>Thich ·,Till enable the council to 

exercise mor~ duties in order to achieve whatever is expected 

from the council by the community. 

ilEROHDR.B.V=t. .. \GDTG DEUR :L<!NB.. HANEKOl1 : :,lat het gebeur dat die 

vriendskap tussen u en mnr. Roffnan Kgaleng tot einde gekom 

het? -- Eintli.k ";>Tat di t tot 'n einde gebring het ;-vas as gevolg 

van wat hy aan my gese het dat my deelname aan die geoeenskap 

sal - aan die Jaad, sal veroorsaak dat selfs mense of vriende(30) 

~et wie ek n goeie vriendskap gehad het, sal my nie meer 
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aanvaar as hulle vriend in die gemeenskap nie, weens die fait 

dat ek nou in die Raad dien nie. 

~Jaar julle -,;as goeie vriende gewees al die jare tar':vyl 

~y ge~eet het dat jy op dia Raad is? -- Ja, ens was goeie 

vriende gewees. Eintlik hat hy ~y ook gevra om sekere dinge 

vir hen te doen ter,Tyl ek in die Raad ~vas .. 

::::8. :-LUT:sKON.: U 3dele, die volgen.de getuie is ook 'n Taadslid 

van Huhudi. Dit is .::mr. Okobeng Stephen ~ilg,tlhoko. Hy gaan 

ocr dieselfde aspekte getuig, nie so voll·adig nie, net (10) 

sekere van die aspekte, as die "'lorige g etuie. 

v.o.e. (.:Jeur talk) 

onder-voorsitter v~ die H~~udi Gemeenskapsr~ad? -- Ja, dit 

is so • 

.1anneer is u tot die Raad ver~ies? -- J.ugustus 1982. 

~ is onbestrede verkies. Is dit reg? -- Ja • 

. !at :..s u b=roep? -- Ek is 'n i'7i:l.kelaienaar. 

'Behoort die -:vir..kel aan u of is u 'n bestuurd3r ne~ of ;·rat 

is die posisie? - Die g abou behoort aan die :~Iunisipali tait( 2C) 

en ons het die gebou gehuur. Dus is ek daa= s.s 'n bastuurder 

Dit kan ek nou nie mooi begryp nie. Is dit u besigheid 

of is di t iemand anders se besigheid? -- Di t is ek en 'n a:1der 

persoon in hierdie besigheid wat die gebou gehuur het om besig-

heid daar te doen~ 

En die wins >tlat julle twee ma.a~ 

is so. 

Ran u vir mil!'. Hoffman Zgaleng en nnr. Jomo 

~, .., 
Lnasu; -- Ja, e~ ken ~tule. (30) 
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Ret die t;vee persona by u besoek afgele nadat u tot d..;, 

..I.."' 

J.a3.d verkies is? -- Ja, dit is so. 

:iat ·t~as di~ doel van hulle besoek a an u? -- Toe hulle r:..y 

daar genader hat, het :{g3.leng vir my O"::osa o- - dat hull a gehocr hat 

dat ek gaan staan het vir die verkiesing. Ek is gekies in 

die Gemeenskapsraad. '3.:; het toe hierdie :voord. gebruik ''decli!le". 

:~ret ander ',voorde, daarby hat hy bedoel da t ek di t moet wei er, 

want die G~meenskapsrada word nie aanvaar nie. 

:-ro? : .Deu= ~<~'ie? -- 3y he-+: gese dit ·.vo~d nie 3.anvaar in die 

hele 3uid-Ai'~ika nie, ·.qant dit is die boere se ding. (10) 

:-lulle is die enigste mensa wat daarmee n:.oet voortgaa.n. 

-~s hy praat van boere, ver;.yys hy na die Blankes? 

-- Ja. 

~0? : Laat ek net duideli~~eid kry. Is boere al die 3lankes 

of is boere Afrikaanssprekende of 3ngelssprekende of ander 

taalsprekende :Blankes? -- Die v1oord gebruik verstaan ek om 

te betaken dat s.l die 'di tmense na ver"'iYYS ;;..;rord.. 

Het u vir mnr. Kgaleng gevr'9. of hy ·~ alterna-

tief het vir die raadstelsel? -- Js., ek het hom gevra. 

·~vat hat hy gese? -- ~oe ek dit vi!' Kg:1leng gevra het, (2C) 

het J omo Khasu toe geant-:·1oord. 

"./at het hy geant;'!oord? -- Sy 3.nt1·roord hierop was dat di t 

::i~ help nie, ";·rant i!l die he2..e l3.nd van Suid-~i:fri:ca sal di.e 

:dnders met klip~e bestook, want hy w·ou van my geweet het 

of ek gehoor het wat dr. !-'lotlana gese het voor die dag wat 

ons gepraat het toe hy daarvan melding gemaak het dat in die 

hele land van Suid-Afrik3. ga3.n die kinders met kli PJ;e bestook • 

UQ7 
~ . lie bestook? -- Hy het .nie spesifiek gese ~·lie bestook 

sal word nie of wat bestook sal word nie, maar toe hy verder 

gepraat het, het hy gese as jy in die Raad dien, dit w~l (30) 

s~ die Gemeenskapsraad, i.3 daar geen mder oanisr ;vaarop 
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hulle j ou kan v army :lie. Hull a sal j ou ook maar moet bestook • 

... ~ .. n rr·. ~,-r'":"TTC"·I • T..,.~+ U 
~ • .l.' ·:.. ... · • .........~ ..... ·.t· • n- J 

~·lor:i? -- :re~, ek ~..;est niS! ·;~ie dr. Eotlana is nie. 

30J : :rrou ~;:a.n .. neer so'...l hy :lit ges~ hat? -- ) .. l \vat hy " gesa 

hat, hat hy ges~ in die verlade. ~y hat nie n spesifieke 

gsnoem wannser di t gese ivas nie. 

·:lat het jy nou afgelei van die gesprek? -- Toe het hy 

voortgegaan en gese die gooiery cet ~lippe is een van dia 

.c::.:.1iere - verskoning, ek het hoo tee gavrg, "',iil jy my laat 

versta~n dat die klipgooiery is een v::..n di a .:naniere (10) 

'>7a3.rop ons ons proble!!le kan oplos?" .3k hat toe verder aan hom. 

gese "Een di::.1g ~-rat ons moet besef is dat ons probleme in die 

dorpsgebiad nie dieselfde is nia, o.IIl!'ed; byvoorbeel:i :mt vi::::o 

ons van belang ';vas in Huhudi is dat ons besig 1·1as om te ba~lei 

pr:::.at, •ek glo nie hy hat diJselfde probl·3ern. as ons hier ;-;at 

nou 'T3::::'s~cuif :1oet ~-1ord ni e. '1 

·.:a~ 1o1as die t',.,ee ?lere sa realrsie? Eet u hulls oortuig 

of is u ui te: ;;n? -- :Ta a.3.cleidi~ van die i·locrde •,1at ek daar 

gebasig het r:1et hulla aangaande hier:iie aangeleentheid, (20) 

~et Kgala!lg toe vir my ges·~ - hy noeo my op my ander naam 

Jasti:ff "Ons is op di; oo!nbli.k besig met iets e.ndars. Cns 

::.at !li·e genoeg tyd om ~ier:iia dir..ge te bespraek .::lie. O.:.:s sal 

m3.ar n dag en tyd moet bepaal wanneer ek met die boeke ~~ u 

toe sal kom, sodat ons die hele aangeleentheid kan bespreek. 

Ja3.rdie dag sal ons vir jou ka~ wys dat die Gemeenskapsraad 

eintlik geen hulp vir die 3·.vartgemeens~ap nie." 

Net volledigheidshal1-ve, is daar toe later samesprekings 

gevoar tussen julle of nie? -- iTee, toe ons daar uitmekaar 

is da3.rdie dag, het ons nooit weer bymebar u:itgekom nie. (30) 

GZTUIE STA!-ilT .ti'. 
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EOF VERD.AAG. 

CK03.3iTG STEE~I:3J:; E.A::i::L3:0KO, nog onder eed 

ZOF : Ek sian .:::mr. Tip is i!l die hof. Ek het gew·onder of 

hy nie een of ander tyd vir ons ':1. rapport gaan gee nie. Cns 

~n dit maar !la ete doen as u nia nou gereed is nie. 

J>llili. TIE : Ek is eintli~ ncu gereed om kortliks te rapporteer. 

3CF : 3k sou graag n rapport van u wou hoor. 

~ma. TIP : :Uaar is nog van die erkennings in verband met die 

do~ente wa t nog voorber ei lvord. 3k ~et tevore di t gese, 

waar dieselfde probleem is nog teenwoordig en dit is d~t (10) 

dit !lOdig is om met van die beskuldigdes te konsulteer in die 

verband en 'n .:ner.s kry ongelukkig net kan.s op 'n Saterdagoggend 

om dit kl~ar te kry. 

HOF : t.·"iel, ons ga.sn nou 'n langna1veek tegemoet. U sal.seker 

daardie langnaweek baie goed gebruik. 

~- TI:P : Ek hoop eintlik dat dit voor die langnaNeek 3.llas 

klaar sal wees. 

HCF : Daar ~vas 'n ander aspek ·.vat ek met u geopper het en di t 

is die opheldering van sekere aspekte wat onduidelik \·las in 

die vorige erkennings. Het u al daarby uitgekom'? (20) 

:.Ir:JR. TIP : Ek het, ja en dit sal in 'n dokument saa.m met die ander 

uitgelaes word en dan ingehandig word. 

·~('\7 • 
~. So, kan ek dan teen ~-Ia:::.ndag en Dinsdag 'n v erdere vor-

deringsverslag kry? 

r:uffi.. TIP : Daarvan is ek s eker. 

Dan ter";vyl ons op daardie punt is, die Staat 

~et ook op die Hof se versoek die lys voorberei van watter 

d9le in die dokUI!lente van be lang is. Die lys is handgeskre•.ve 

Hy i3 nog net nie klaar getik nie. 

Ons sal .:niskian, a fgesien V'3.n die lys, di t oor;veeg of ( 30) 

di t :1.ie fisies ook aangedui r:1oet ~·lord op die dokumentasie nie. 
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U kan di t maar as 'n tydvuller gebruik as u die dag vasbrand 

tussen getuies deur. 

het getuienis gehoor oor drie organisasies 1vat gefunksioneer 

he~ L~ u gebied, naamlik die EQ~udi Civic Association, Huhudi 

Youth Organisation en die United Democratic ?ront. Hat u 

sedert die totstand~orning van hierdie organisasies pawflette 

van hulle g-=sien wat versprei is in die gebied? -- Ja, ek het. 

Sender om na 'n spesifieka ,l)amflet te ve-r-~·1ys, T,vas daar 

v?.n die pa.::Jflette ~tTat meld.ing gel!laak het van raadsled3 in ( 10) 

r3.adstelsel? :k kan ~e so gosd onthou nie. 

Is daar i:1 V3.n di 7 ,l)Soflette ver..,·1ys r..a r:?.adslede? Ja, 

ek onthou v~n een. 

3:.'1 !loa is ver·~ys na die r3.adslede? -- Die pamflet _,..1at e.k 

n3. vero.vys was in 3ngels geskryf. :S:ulle hat gepr:?.at 'lan die 

r3.adslede as puppets en hulle help niks nie, "sellouts". IeTNers 

·.io.t betaken di t? '.'iat ek verstaan het van hierdie ·rl'oorde 

~vat ek nou net in Ts1·ran3. aangehaal hat, betaken dat di t cr...no-

sele mense is. (20) 

'l3r·.vysende na wa.tter r::tense'? -- :ra die Gemeenskapsraadmense. 

~et hierdie mensa, Huhudi Oivic Association en Huhudi 

Ycuth Organisation verga.darings gehou in :-lt1hudi, a.sook die ffi}F·: 

Ja, hulle het. 

Eet u enige van die vergaderi!'..gs van enige van die organi-

sasies bygewoon? -- Nee, ek het nie eers een van hulle byge-

T,'loon nie. 

Is daar h spesifieke reds voor? -- Ja. 

'.la t ~-1a.: die r ede? -- Ons het verneer: da t die raadslede 

nie vlell-ron. i.3 by hierd.ie vergadarir..gs nie. Indien hulle (30) 

sou besluit om t3enwoordig te i·lees d.aar, be3taan daar 'n 
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.=.oontli.k..."leid dat hull-s be seer kan 1vord of gedood ka.n ~1o::-d. 

Cns ha-t getuienis dat daar op 14 Oktober 1924 'n verg:J.dering 

~.vas in I-Iu.."ludi. ':/eat u daarvan? Jg,. 

-.J~~t u "rTie die vergadering aangebiad het en Hatter vorm 

di3 var_;8.dering 3.angeneen hat? -- Op d.ie plak.kate ~oJat d2.ar -::-1as, 

TI'Tas dit g::sk.ryf d3.t ::lit 'n verg3.derir-.g is van dia UD?. 

·iatter vorm hat die ve:::-gad,sring aangeneem, het die plak.kata 

hat om ons problems daar te gaan besprsek. Dit is die problame 

i~ die geneenskap. (10) 

Sou daar iets gebeu:- n.a die vargadering? -- Jg,, da::-..r sou 

'n biduur gehou ge~·rees het. 

3edert daardia datum ongaveer, Oktober 1S.S4, hat ::iaar 

gebzur na vergaderings >'lat hiardie or gar..isasias 

113-t? 

U p:"3.at V3.:1 die dria orgnnisasies se 1Tergaderings? 

Sees dia :S:of 
, . 
oe~:..aag. Ja, di·a oggand van die 

l5d.s ~·ias Dikhole, die vorige getuie, se huis aan die brand 

gsateek met "bui teb.and9. 

_ifgesien van daard.i:: spesifieke voo::val, va.n :.i3.ardie (20) 

tyd:;?er:-t af a:?.n, hat daar iets gebeur na v8rg3.dari.':lgs? -- Ja, 

elke ~{aer as ean van hiardia organisasies 'n var gaderi.ng g~had 

hat, r...a 1i2 verga.dari.ng sou ~iia rJ.ens-; ::J.Y huis oet kli~pa aa:l-

g3val hat of die huis van ene I~kobi. 

Is hy ook ~ raadslid? -- Ja. 

Is u huis nat een kser so 3.angeval of meer as een keer? 

Van daardie tyd af ~oJas daar geen vergadering ~.,a~ 
.... 1ll.veen gagaan 

hot sender dat hulle nie klipps gooi nie. 

:Ta u huis'? -- Heeste van die tyd het hulle w.y idnkel aan-

geval. (30) 

HC"?. Is u huis en u ~'l'inkel naby die :?lelr -:.vaa:r die vergadarings 
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gehou is? Nee. 

Hoe ver is dit? Dit is vyf strata vanaf die plek waar 

die vergadering gehou was na hierdie plekke toe. 

:,/aar word die vergaderings gehou? -- By die gemeenskapsaal. 

Woon u naby die winkel? 

Wat is vyf strata wag? 

Nee, nie baie naby nie. 

Die winkel of die huis? -- Dit is 

die winkel. 

Zn die huis? -- Dit is vyf strata vanaf die plek waar 

die vergadering gehou word na my winkel toe en dan n verdere vier 

strata vanaf die winkel na die straat waar my huis galee (10) 

is. 

U Edele, ek sien beskuldigde nr. 9 is terug. 

HOF Dit word so genotuleer. 

IiiT:ffi.. HANZKOH : Was u by geleentheid by u huis of u winkel 

teenwoordig as dit so met klippe aangeval is? -- Ja. 

Kan u s~ in watter ouderdomsgroep die aanvallers was? -­

!,"leans die fait dat die meeste van die aanvalle in die nag plaas­

gevind hat, is dit vir my moeilik om vir die Hof te se wat 

die ouderdomme is, maar as 'n mens nou kyk na die hoogte van 

die manse daar, skat ek hulle tussen 16 jaar en ouer. (20) 

As die manse die winkel of die huis so aangeval hat, was 

hulle stil of het hulle geraas? -- Hulls het gesing terwyl hulle 

aangekom het. 

Kan u vir die Hof s~ wat se liedjies gesing is? -- Ek 

onthou van een lied ivat hulle gesing het waar hulle s~ "Botha 

is n jojo." 

,,vat betaken di t? -- In die eerste plek weet ek nie in daardie 

taal wat dit is as n mens praat van n jojo nie, maar wat ek 

afgelei het op die wyse wat hulle dit gestel het in hierdie 

lied,dat Botha n onnosele persoon is. Die rede hoekom ek (30) 

so s~ is omdat in dieselfde lied het hulle melding gemaak van 
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Dikhole. Dan hat hulle ook gese hy is n jojo. 

Is dit die vorige getuie? -- Ja. 

Die voorsitter van die Raad? Ja. 

~'las daar ander liedjies gesing? -- Die ander een wat 

hulle gesing het, was 11 Boere kak." 

En ander liedjies? -- Die een se bewoording was "Nandela 

soek soldate." 

Is daar nog liedjies of is dit al? -- Dit is nie al nie. 

Daar is een wat hulle gesing het en dan se hulle net "jy, jy." 

Dit is die geluid wat hulle maak. Ek weet nie wat dit (10) 

betaken nie. Ek weet ook eintlik nie waaroor gaan die lied 

nie. 

Afgesien van liedjies wat gesing is, hat hulle slagspreuke 

geskreeu? -- Ja en dan lig hulle die vuis op net soos ek nou 

demonstreer. 

HOF : Regtervuis in die lug. 

MNR. HANEKON : Wat is die slagspreuke wat geskreeu is? --

As hulle dit doen, dan se hulle "Majibuye Africa". Dan se 

hulle ook in dieselfde slagspreuk "Nasetathe Amazondi" of 

".Amazondi sibamore." Ek kan nie goed uitmaak wat hul.le (20) 

bedoel het nie. 

Wat betaken dit? -- Ek verstaan van die woorde dat dit 

betaken dat ons klippe vat en die manse daarmee gooi of beseer. 

'n Spesifieke groep mensa of net mensa in die algemeen? 

Na hulle dit gese het, partykeer sal n mens opgemerk hat 

dat hulle rondspring en die geluid mondelings maak "ta - ta". 

Dan spring hulle rend tot hulle by n plek kom waar hulle voor 

die plek gaan staan, byvoorbeeld en dan sal hulle eers sing 

want die ander het aanhoudend gesing en dan hoar ~ mens later 

van die groep wat sing n fluitjie. Onmiddellik na die (30) 

fluit begin hulle klippe gooi. 
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Het hulle ander slagspreuke ook geskreeu? -- Daar is, maar 

ek vergeet net wat dit ander ~o~as. 

Tot wanneer het hierdie klipgooi-aanvalle voortgeduur? 

Tot watter tydperk? Laat ek n bietjie dink. Die laaste 

aanval op my was op 24 November. 

Van watter jaar? -- 1985. 

§QE Het u skade opgedoen met die klipgooiery? --Baie skade. 

?:JNR. HANEKOH U Edela, dan gaan ek nou na sekere pamfJ.ette 

verNys. Dit ~s almal pamflette wat erken is. 

Ek gaan aan u pamflette toon. Dit is BEWYSSTUK ~~(22).(1.0) 

Ja, ek het aJ. hierdie pamfJ.et gesien. 

',1/'aar het u dit gasien? -- Te Vryburg. 

Is hy versprei daar? -- Ja, dit was daar by ens versprei. 

Ek onthou want die vorige aand het ens n vergadering g~had 

met die konsul van Bophuthatswana waar hy ens kom toespreek 

hat aangaande ens kinders. Die volgende more het ek hierdie 

pa.mfJ.et gesien. 

Drie-rnart na onder toe op die pamfJ.et word drie voorbeeJ.de 

genoem. Dan staan daar "HulJ.e stem saam met die boera om ons 

huishuur te verhoog." Verwysende na die Raad? -- Ja. (20) 

Dan die derde voorbeeJ.d is "HulJ.e stem saam met die boere 

om ens woestyne toe te vat ensovoorts na Pudimo toe"? -- Ja. 

Is dit die waarheid? -- Wat die rtaad betref is dit nie 

die waarheid nie. 

Dan verwys ek na AM(22). Ek toon aan u nog n dokumant. 

net u die pamfJ.et tevore gesien? -- Ja. 

"\vaar het u di t gesien? -- Te Huhudi. 

Is dit daar versprei? -- Ja. 

HOF Is dit n korrekte vertaJ.ing van AM(55)? As u kyk 

na die eerste gedeelte onder "lodgers permits mantle pass" (30) 

punt 4, dan \'lOrd daar 'n verwysing gemaak na Sondag, datum 
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6 Hovember 1983. As u op die verklaring kyk, vind u daar niks 

van nie. Nee, ciskien is dit tog reg. Ja, gaan maar voort. 

I·liiffi. fuh""'EKOH: Ek dink dit is reg, met respek. Onder die 

opskrif "Loseerderspermit" :punt 4 se hull.e "Die l.oseerderspermit 

is om geld vir die Gemeenskapsraad in te sa.:nel." Is dit heelte­

mal korrek? -- Dit is nie korrek nie. 

Dan die vorige punt s~ "As ons die loseerderspermit betaal 

help di t om die huise ·.-~at te Pudimo gebou word te betaal." Is 

dit korrek? Nee, dit is nie. 

Dan onder die tweede opskrif "Gemeenskapsraad" staan (1.0) 

punt 1 "Dit is 'n Raad wat deur die boere gestig is om voort te 

gaan om die mense te onderdru.k terwyl. die boere van diens is." 

Ja, ek sien dit. 

Is dit heeltemal korrek? -- Volgens my gevoelens is dit 

nie korrek nie, want ons doel daar was om daarteen te veg dat 

ons nie verskuif meet word nie. 

','iat se u dan van punt 3 wat se "Die Gemeenskapsraad is 

net daar om b.uishuur te verhoog"? -- ~Tee, d it is nie die 

waarheid ni e. 

En punt 4 "Die Gemeens.kapsraad is die oorsaak dat die (20) 

loseerderspermit weer ingestel. en betaal znoet word?"-- Ek 1-1eet 

nie of ek breedvoerig daarop meet antwoord oor wat gebeur 

het daar in Huhudi nia. 

Kan u kortliks daarop antwoord? -- 'wlat ek daarop kan s~ 

is, 'n vergadering 't'las geroep deur die Raad met die gemeenskap. 

Die ~.-~essie van die loseerderspermitte is daar bespreek omdat 

ons daar gepraat het van die projekte wat aangepak moet word 

vir die gemeenskap in hierdie woonbuurt. Byvoorbeeld om genoeg­

same water te ~y en ander projekte wat aangepak moet word. 

·,/eens die tekort van gelde he"t ons dit oorgedra aan die (30) 

gemeenskap, as gevolg waarvan die gemeenskap toe in die 
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vergadering besluit het dat die loseerderspermit maar weer 

betaal moet ~"'lord om die nodige fooie te kry vir die aanpak van 

die projekte. 

nOF Die loseerderspermit, is dit wat iemand meet betaal wat 

nie huurder van die huis is nie en ook nie lid is van die 

gesin van die huurder van die huis nie? Dit is korrek. Dit 

word betaal deur n person wat nie n lid is van die familia 

~ie, wat net kom loseer het by die mense wat geregistreer is 

op die perseel as die inwoners van die perseel. Dan ~oet 

daardie persoon die loseerderspermit betaal. (10) 

';leet u wat n loseerderspermi t gekos het op daardie stadiu.rn 

in November 1983? -- Ek het skoon vergeet. Ek wil nie lieg 

n:.a. 

:ii.l1P... HANEKOH : Die tweede punt daar s~ "Ons ouers word gebruik 

teen die ontwikkeling van die Swartwoonbuurt. 11 Weet u wat die 

bewering betaken? ~ . .fat di t eintlik ~.vil oordra? -- :,vat ek ver­

staan het daar is dat hulle wil nie h~ dat die senior inwoners 

van die gebied van Huhudi vergaderings meet bywoon met die 

Gemeenskapsraad nie. 

Ek toon aan u nog n dokument, dit is AM(56). Het u (20) 

die pamflet tevore gesien? -- Ja, ek het. 

Waar het u dit gesien? -- Dit was opgesit te Huhudi. 

1:fas danr meer as een van die pamflette in nuhudi? Di t 

1vas nie net ~en wat ek gesien het wat opgesit was daar nie. 

As ek reg onthou het ek dit by drie verskillende plekke gesien. 

HOF : .Daardie dokument wat u het, het di t tn voorkant wa.t ge­

skrewe is en agter cok'? -- Ja. 

En was hy opgeplak dat jy net die een kant ken sien? 

Waar ek dit gesien het, was dit n groot plakkaat gewees. Al 

die geskrewe werk was aan die een kant gewees. Dit wil se(30) 

wat agter op was, was ook op die voorkant van daardie plakkaat. 
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~. HAHEKQ£! Ret u n soortgelyke plakkaat as hierdie een 

in die vorm wat dit nou voor u is ooit gesien? -- Nee. 

Dan verwys ek .na AL(lOO). Het u die pamflet gesien? 

Ja, ek het dit gesien. 

Waar? -- Te Huhudi. 

Was dit versprei of nie? -- Dit was versprei gewees. 

Ek toon aan u nog n dokument AL\130). Dit blyk n adver­

tensie van n vergadering te wees? -- Ja. 

?;Ja.ar die tyd en die plek van die vergadering \iord nie op 

die pamflet aangedui nie? -- Ja. (10) 

\'ieet u miskien of daar so 'n vergadering gehou was, as u 

kyk na die voorsitter wat aangedui word as Jomo Khasu en die 

sprakers? -- Ek het hierdie pamflet gesien en ek het bewus 

geword van die vergadering ·wat gehou was vir daardie naweek. 

Dit is hierdie vergadering. 

Weet u )vatter naweek di t was? - Ek kan nie meer on thou 

watter naweek dit was nie. 

Kan u onthou watter jaar dit was? -- Nee, ek kan nie onthou 

nie. 

CROSS-EXAI1INATION BY HR BIZOS 

Yes, I recall that. 

You recall 16 June 1985? (20) 

·.vere you driving a bakkie? That is on 16 Junie 1985? -

Do you r:1ean ~.vhen I tias driving i...l'l a van? 

Yes. Were you driving in a bakkie in June 1985? 

COURT : 

HR BIZOS 

COURT : 

!tiR BIZOS 

a van. 

A van or a bakkie? 

A bakkie. Is it the same? 

It might not be. 

\vell, either a bakkie or a van? -- Yes, I did drive 

And the registration number of that vehicle was? -- I am (30) 

try:ing to remember which one I \1/'as driving in • 
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You do not remember the registration number? -- Not that 

I do not kno~·l 1-.rhat the registration number of the bakkie 1-1as. 

The position is, that day a report was made to me by a child 

about an attack to my house. I first left in the company of 

Ra.o.akgobe on foot. Halfway ';ve decided to go back and get a 

vehicle. There were two vans at the time parked at this shop. 

So, we took a van from there. I cannot remember which one. 

Did you strike three young people \i'i th this van or bakkie? 

No, I did not strike anybody on the road. 

You did not injure anybody possibly by accident on (10) 

that day? -- No, nobody. 

16 June, was that the first time that your house ivas 

attacked? No. It was not the first time. 

~'/hen do you say your house was attacked the first -time? 

-- I cannot remember the date exactly or the date, but what 

I can say is, this day \ve are talking about •.vas the second time 

that my house ·was being attacked. 

Can you not give us any idea at all when it was? After 

all, it must have been the most traumatic occasion of all? -­

~·/hat makes it difficult for me to remember is, that they (20) 

first attacked the shop many times, before attacking the 

house for the first time and the second time which was this 

day I am talking about. 

Is your identity number 16305969/7? -- 16? No. 

16305969/7? -- No. 

Do you know what it is and how does it differ from the 

number I gave you? -- Yes, I do remember what my number is. 

Is that the number of one of your children possibly? 

I do not know, because I do not know their reference book num-

bers. (30) 

Did you have possibly a relative Natlhoko who is 27 years 
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old in 1985? -- Are you saying Hatlhoko or • • • (l•Ir Bizos L"lter­

venes) 

I·I-a-t-1-h-o-k-o? Yes, it could be because my younger 

brothers' ages are about that age. 

'llere you not in the vehicle that the 27 year old Hatlhoko 

was driving on 16 June? -- At what time? I will tell you why 

I ask you that. That is because that is referred to as to 

have taken place during the course of the day. I would not 

be able to tell, but if this is in relation with the period 

of the incident, then the two vans were parked at the shop.(lO) 

Did it never come to your notice that a 27 year old 

Hatlhoko run down a person called T. Ndukaza? - No. 

'iiere you not in the van at approximately 19h00? -- I cannot 

talk about time, because when I got into the van, that-was the 

time when my house was being attacked with stones. 

·..ras it at dusk? --Yes. 

dhy did you never hear from any relative of yours that 

a scholar by the naoe that I gave you was run down? -- :/hat I 

know happened is this. The day of the incident, that is the 

day when my house was being attacked, we proceeded to ~Y (20) 

house. On arrival there we found a man by the name of Khata 

London, ivho \vas busy stopping the people who ~t~ere attacking my 

house and this person came the follOiving day, he is the person 

who first told me about the incident, that it is being alleged 

t~t I knocked some children at the time when I arrived at 

oy house. That is at the stage when he was at my house, on 

;;vhich I said to hil:l "Look, on arrival at my house to investi­

gate the attack, I found you there busy stopping the attackers 

and -:vhich then means you we:::-e present? If ever I knocked any­

body at the time of my arrival there, you were there, you (30) 

can witness or say ;~~tever you bava seen hap)ening there on 
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r:1y arrival" on "ilhich he said he did not see my knocking any 

person. He only came to me to ask me if there ~as such a 

thing that c~ppened. 

'.I;.s the vsfi..icle that ·.vas being driven on 16 June CCS 28970? 

It can b::. 

Is that the vehicle that you were using that night? --

Yes. 

_L"J.d you say that that vehicle did not knock anybody do~>In? 

iJot on this day in question ~e are talking a bout, no. 

Or any other day? Ivla.y be on other days which days (10) 

I do not know what day it could have been. 

On any other day on which your house was attacked? -- No. 

You told us about your house being attacked and your shop 

bei..."lg attacked. \ias this vehicle that I have told you-about 

stoned in any way on 16 June or any other day? -- .Both of them 

were stoned. I cannot distinguish as to when the other one 

v-ras attacked. 

On this second occasion when you were rushing to your 

house •..vhich "il'3.S being attacked 1 'iTaS yoU!' vehicle attacked? 

No, it ·.vas not attacked, because at the time of our arrival(20) 

there London •;las driving them away from the scene. '.Jben we 

passed there in fact there was nobody in the street. 

And you are absol'..ltely sure that on 16 June no vehicle 

of yours was~tacked and no vehicle of yours was involved in 

an accident? -- No vehicle of mine was involved in any accident, 

except on return to the shop, the other vehicle 1vhich I had 

left at the shop, I found it damaged because of the attack 

1-1i th stones i·-Thile it was in the yard. The registration number 

thereof is CCS 28970. 

Yes, but that vras damaged lvhilst it ";"laS stationary? \30) 

Yes, in the yard. 
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.~d not whilst it was moving and could injure someone? 

That is so. 

If anyone told the police that your vehicle, registration 

number 28970 ivas involved in an accident on 16 June 1985 and 

that this vehicle was attacked whilst it ~-Tas being driven by 

one ~~tlhoko and that this person had to drive away whilst 

the vehicle was being attacked and in the process it knocked 

down a 14 year old child called T. Ndukaza, would that report 

have been an incorrect report? -- Just repeat the registration 

number of the vehicle? (10) 

COURT : CCS 28970? -- Then that report is false. 

~BIZOS J.nd do you k."low of any 27 year old HatL'loko living at 

2003 Eli Ma busela Street? That is my house. 

\vould you please tell us the name of one of your shops 

that - what is the name of one or your shops in V::-yburg? --
11Iis:b Pay and Take is the name of the shop. 

Nish Pay and Take in Vryburg, is that your shop? -- Yes, 

thatis so. 

You see, I am going to put to you that what you call 

i·That is called an accident in this report iias at least a ( 20) 

reckless running down ••• (Court intervenes) 

COURT : How can you put that to the ~utness, because we hav~ 

got to the stage \v.here he knov.;s nothing about the accident. 

Im BIZOS : #ell, I am putting to him that he does know, that 

he was in the vehicle and that he knows everything about '-'-
~". 

That he is falsely denying it. 

COURT : Do you have evidence to that extent? 

~IZ03 : Yes, we have stateme~ts from the people involved. 

COUrtT : Go a~ead snd put it to him. 

l•m 3IZOS : I am going to put to you that you v1ere in this (30) 

vehicle which if not deliberately at least recklessly drove 
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i~to a crowd of people, of young people and that you were in 

this vehicle? -- There is no truth at all in what is being put 

to me. 

COUR.T : T";vO "things are put to you. The one is that you ":Here 

in the vehicle. Is that correct or incorrect? That is ':·lhen 

it was involved in a collision? -- There is no truth in that. 

The second thing is that this vehicle was being driven 

recklessly at least into a cro:.vd? -- There is no truth in that 

either. 

!>r:t BIZOS And I am going to put to you that the report that(lO) 

I read out to you or referred to ~1hich has the number - it 

looks like 107/6/85 - that is the reference number, was given 

by this 27 year old ~~tlhoko? -- I am not going to account 

for \vhat that Hatlhoko said there. All I am going to say is 

i~ he said that I was in the vehicle, he was not telling the 

truth, I was not there. 

And also that the report that I referred you to is partly 

true and partly false. The partly true is that someone ;vas 

r~~ down and the partly false is that the accident happened 

because the vehicle being at-tacked \vi th stones by youths? -- ( 20) 

':Tell, 1vhat I ca!l say on that is, i-!; is probably that you 

are talking ':lbout something that is still coming in future, 

but up to now so far whilst I a.:n sta!lding here, I was never 

involved in an accident where I knocked someone with my ve-

hicle. 

The other part of the report you already told us is incor-

rect, because you know of no attack on a~y vehicle of yours 

on this day or any other day whilst it was in motion? -- I 

never said the vehicles were not attacked. \~·hat I said is, 
• 

this vehicle CCS 28970 was attacked while it was stat~onary (30) 

in the yard of the shop iihen it ;vas hit ':oJi th stones • 
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· .. rha t you told us ';'las that you have no knm-1ledge \·Thc.tsoever 

of this vehicle having been attacked by youths ;qi "th stones 

whilst it was in motion? Do you mean 1-1i th reference to this 

day we are talking about or are you talking about other days? 

I am t e.lking about this day and other days and I ':'laS 

very careful to ask you -:vhether any of your vehicles were ever 

attacked whilst·they were in motion by youths and you told us 

no. This vehicle ~ms a"t"tacked whilst it was parked in the 

yard? -- I was giving an answer bearing in ~nd that we are 

discussing 16 June pertaining to 16 June. In fact I ':·las (10) 

not talking about the other days as ~vell. ?·Ty ans-:ver ·tTas 

exactly ~ertaining to the 16th and not any other day. 

Do you agree that on 16 June this vehicle or any other 

vehicle \·Tas :1ot attacked by stones, ·rli th sto.r:es by youths? --

This vehicle CCS 28970 •.qas attacked ·.Yith stones ~vhile it •,;as 

stationary in the yard. 

Hot \vhilst it ~vas - to use the words of the report "riding 

on the Eli Nabusela Jtreet on 16 June?-- .:,re ~~e talkir:.g :1bout 

ccs 28970? 

Yes?-- Yes, it \vas not in 3li Habusela at tb.at tine.(20) 

So, if anybody asked any of the drivers of any of your 

vehicles if he Has involved in any accident on 16 June 1985 

to your k.."lo>'l'led.ge he should have said no? -- ::;: do not und.erstand 

the question. Do you mean that bei.r:g asked from oe or from 

my drivers? 

From the person called NatL~ok:o who was driving your vehicla 

and ':·rho ;vas 27 years old, :11ho liv3s ·11ith you and Harks in your 

business? -- Your question is not clear to ~e. -~re you saying 

that if anybody ;-r3.s to ask that person or if J.nybody was to 

ask .me ~.;ha:t my ~e:ply ~.;ould. be ?e:-tai.ning to this? ( 30) 

I.et us and cut across all this little verbal dual 
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that i'l'e sre having. I am going to put to you that this person 

who was drivi~~ your vehicle and you were in it hit at least 

one person according to his admission and made up a story for 

the hitting. It ,,;as really an act of dis pair, r..ecessi ty to 

get away from sto!le thrm.;ing youths? -- I am not going to 

ans1·-1er on beh::1l.f of the person 1-1ho made that statement. I am 

sorry. I am going to answer on my behalf. I have never been 

i!l a vehicle '.'~here I was a passenger and that vehicle ·was in­

volved in an accident ~here it knocked anybody. 

·,·fuo is this 27 year old person that 11as driving you=- (10) 

vehicle on 16 June 1985 when your house was being attacked? 

-- I do not ~~ow. 

You do not knmr? -- No. 

Please try to be of some assistance to us. i'ie ";'i'Ould like 

to identify this person. He is 27 years old, he lives with 

you, he works in your shop and 't'laS driving your vehicle on 

16 June. Please be of assistance to us. I have given you 

the identity number, and -whose name is the same as yours'? 

I donnot know .who Tf1as driving the vehicle at that time of the 

L~cident. I ca~not tell.During the course of the day (2C) 

different people are driving the vehicles. Therefore I am 

not in .a position to tell who Ttlas driving the vehicle durir..g 

~he course of the day. 

I Tt1ill try again. -:iho is 27 years old, who stays with 

you, :b..as the same surname as you, ~,Tho gives his business 

address your shop and who ad.oitted to a police officer that 

he 1ms involved in an accident • • • (Court intervenes) 

COURT : ·,thy do you go that far? Because the \vi tness 'tlill 

nm-1 g,rgue 'N'i th you on that score. Let us stick to facts. 

£.ill. BIZOS : Let us stick to the admitted facts. r.v·ill you ( 30) 

please tell us 1·1ho is this person? -- I do not knm-1 \vho that 
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can be, the reason being that I am living with ~Y two younger 

brothers who are at about that age and a son of mine ~ho is 

also at about that age. 

QOURT : 3o, it can be one of three? -- I would not like to 

say that, because they have not reported anythLig to me. 

Do they all ";'lOrk in the S.3.1!le business? - Hy son is only 

helping at this business after working hours. Then the other 

two, one of them is rWJ..."ling a shop outsid; the township. He 

stays l'li th me as well. The third one also stays with me. 

"i'lhat happened in fact is, all three of them do come and (10) 

assist in this business, this is in the shop in the tm'lnship. 

T·ffi 3I ZO:S How· old is you:r son? - If I a::t not mis-taken ha 

~la3 born during 1961. 

And ·t1ha t is the g,ge of the one brother? I can.r:ot remem-

ber that, as to ~·Then they 'ivere born. 

.~.\re they older than your son or younger than your sen? -
Thay are both older tha.:J. hi.o. 

_lre they in 4' • 
i.Lle~r thirties already? --(Ho reply) 

You see, .,.,e have :J.n identity number. I only want to get 

clarity quickly. Please, if you k!lO"'.'l i-Jho he is, please ( 20) 

let us know. Unfort~'1.ately the police officer did not 9ut 

the first name or any initials here or a photograph? Ple<:<.se 

be of assistance, who \·:as involved? 3ecause of the fact 

that I do not k..l'lOH a thing about the incident referred to 

here, I do not know 1-1ho knocked the person do1vn and who not. 

w:1.o was ;.;i th you when Ivlr Francis London spoke to you? --

J oJ:'l..nson !,Takobi was present. He ~.vas the person who '.vaa in my 

company ~vhen "lie arrived at my house. In fact he is the one 

who spoke to London on our arriv~l at the house. 

_-\3SESSOR (HR. K..."'i.UG.3L) : That is the name you gave right ( 30) 

:1t the start of the cross-examination? -- :Uo you oean Johnson 

I 
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I.Jakobi? Yes. 

:.r:z. :aiZOS : And l'lhat did Hr ?rancis London say to you? -- All 

he said ;vas "I am just trying to stop -..;hat i.s happening here. 

I do not knmv \·1hy these children are doing this and they are 

stubborn. 

Did you come there by car? -- :To, >'le >'lara driving in a 

van. 

·:.'hat \vas the registration nw::1ber of th9 "lehicle you came 

there ~'lith? -- I ca!1...not qui ta remember exactly 'i'lhat the 

registration number was of this vehicla, because it was still(lO) 

a na\v vehicle, but ivha t I can reoember is, CCS 9.nd the first 

two digits were 26. 

:Tot 28? -- No. 

You see, I ','lant to put to you that this child, this 14 

y~ar old child ';·lhose name I mentioned, -.;ms seriously injured 

and two other children were also injured on the 16th with your 

vehicle or by your vehicle? \'/hich one? 

CC3 28970? -- That is not true. 

~his angered the young companions of the ~eople and that 

your house was 'lttacked as a r9sult of that? -- That is de1~~~ 

of any truth, the reason being this place was attacked with 

stones prior to the 15th. U!"...less of course they knevl before 

the 16th that sooething \'lill ha~pen ·.vhich -;vill cause anger 

to them and justify the attack to my house again. 

Yes, that is an interested argument if you are t9lling 

us the truth that your house was attacked before the loth? --

I said so right at the beginni~. 

Tell me this, did you when I first raised this question 

of the car and the 16th, do you remember saying that London 

agreed with you that you cotud not have driven the children (30) 

over. Did you say that? -- ,ihat I said is, on arrival there 
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i·vhen this '\vas discussed I said to London "You 1vere there at 

the ti~e ;.;hen I arrived.. If ever I k."locked anybody, you ara 

"th3 person who can ~vi t.ness t.b...at and say whether I l:u""locked any­

body or not. I did not lmock anybody. 11 Then London also said 

"You did not knock anybody there." 

Let us just try and ge~ that into proper perspective. 

·:·.as this conversation on the evening of the 16th? -- No. 

~;/hen •tJas your conversation 1·ri th London? -- The J:Iorning 

of the 17th at about lOhOO. 

But what was London referring to if you had not heard(lO) 

anbythir~ about this? 

JOU]T : London told h~ that he had heard stories that it was 

alleged that the \vi tness k.~-"locked doT,..;n some children and that 

gave rise to the conversation. 

I·IR 3IZ03 : ~h--e you sure that this 'tlas the next day, this con­

versation and not the 16th? -- I am quite sure, it ':vas during 

the day, "':le v1ere si ttL1g in a sitting-room. 

Did London tell you ·.vhere you >'l'ere supposed to hav<? knocked 

children down? -- Yes, h-e did. 2a said at the inters·;ction 

of the two streets or in the ~ediata vicinity of an (20) 

int.3rsection of the t•.;o streets, not far from r:J.Y house. 

~·~n.y";·Jhere nea:: i·Iabusela 3treet? -- ·:rhat is so. 

OOD-.:.:l.T : '.I as it '3.lleged that you had lc:locked children do;·m 

; n I•Iabusela Street? -- '.ihat he said to me was, he hears a talk, 

people saying that I knocked a person in the vicinity of the 

corner of Eli Nabusela and Hdukaza 3treets. 

l:m_BIZOS : And did he connect that Hi th the stone-thrmving 

~t your house the night before? Do you mean con..."lecting 

the collision or the accident <"lith the stone-thrmving? 

In his statement did he say "I hear stories that you (30) 

knocked peo:;lla do"";·tn on the corner of :,Iabusela and some other 
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street and th3.t i.3 ~vhy your house •,.;as attacked 11 ? -- lio, that 

is not the ·tlay he ::::mt it to me. London said to me ·t~hat he 

heard being said ivas th3 t people \·Tho did not attend the meetings 

though being in that area are the people who are using those 

~vho do the attacks by giving then directions or instructions 

as to i'lhat to do outsid-e the rr.eeting in carrying out ivhat 

-they ";vant do.::1e. 

Let us try and get ~hat London said about the accusation 

against you. ::rever mind the statement that he r:ade or may 

have made in rel3.tion to others, for the time bei.n.g. ~.Jhat(lO) 

did he say about the allegations in relation to you and :10~-1 

did he con..11.ect it Iii th the attack on your house? -- ·./hat London 

said to .::n.e is "I got to kno~ that you T.'lere involved in an 

accident where you knocked people person and I, as London, 

as present at a meeting. It was never said in that meeting 

that they must attack your house. That is why I 1,1as trying 

to stop then." 

Let me ask you this. Did London say "I can confirm you 

·.vere not there, you did not have an .3.ccident 11 ? -- That is so. 

3o, he r.vas r~ally - he re2.lly ~vas a person ivho could ( 20) 

support your story that you ware not involved in 3.ny accident? 

-- At the t~.me ~vh '9n he ~vas there, yes. 

COUR~ :=:oH f-:lr is this inte'!'section ~-~here the alleged :tccident 

occurred fPc.::J. your house? -- Ny house is the third house from 

this intersection. That is counting the house right at the 

cor:1er as one, tv10 and then the thi'!'d house is xine. 

~BIZOS : Eave your brothers have driver's licences for a 

long ti.'ne'.) -- I kno·w of the t";V"O that it is long that the~r have 

driver's licences. The other one I cannot quite remember as 

to how long has he had a driver's licence. (30) 

Do you recall ~vhether your son got his driver's licence 
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on 23 lTove.T.~8r 1984? -- \'lho? lily son? 

7::s? -- :ro, I do not k..'l0':1 him as a licenced dri V3r. 

A!ld you do not k .. 'lO,.tl ~V'ho ~1a.s issued ':V'i th 3. licence on 

23 ~ovam~er 1984? -- No. 

by the police 3.gai...'ls"t this acciden.t number 107 I 6/85? 

COUJ.T : Of your m·1n k.."1.0'illedge? 

~.ffi. 3IZC .S Of yo"C:J: o-;;·1n kno;V"ledge. -- :rot as far as I knm-r 

:;Jertai:ling ~vi ~h r ~fsre.::ce especially to thi.s one referred to 

by the dafenc3 1 but a policeman did come to ms and asked (10) 

:1e if aver there ;ms an occasion where one of r:J.Y vehicles 

~:'las involved in a collision. 

On 16 June? -- Yas, th~ same date • 

.dmv long after 16 June did the police.:nan come? ---It "t'l"aS 

duri!'..g the ·'3a.r:.e ':·leek. 'dha.t I cannot remember is, Hheth-:r it 

·,1as g,fter two days or hm.; many days after the 16th. 

Did he ask you Hhc ':'las driv-ing .g, particu..la::- vehicle on 

16 J'.,l!le at a ti.we ¥7hen the matter was a till f:-~sh in your 

:J.emory? Yes, he did. 

.Did you give him the name of s.n.y person that ·,ras (20) 

d::-ivi!lg that vehicle on 16 June? -- Yes, I gave him the name 

~vho or 'llhat the name of the })erson 't~as \vho '>vas driving the 

v~~cle ~e ref=rred to. 

~id he ask you who was driving the veD~cla near your 

home at about 19h00 on 16 J~~e? -- Yes • 

. \.nd did you give him a name? -- .E::uctly what he asked me 

-r,ms, 11 T,/ho is the person who \vas driving thi.a vehicla at the 

ti.:1e l'l'hen this vehicle ':vas attacked •:1i th stones?" I beg youx 

pardon. I ·would wish to correct that. .ihat I am sayi.cg is, 

~vhat he wanted to mm.; \'laS rtt:V'no '!las driving a vehicle at (30) 

t ~ ~ +-. • , , 
n_ u~.:ne \V nen :n.y ... 'lOUSe ";vaS being attacked oy stones or ~ith 
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stones and not at the time when the vehicle was attacked with 

stones. rr 

He did not ask you anything about the vehicle •flhich i•7as 

involved in an accident? -- ·.:Jhen I related that to him, he 

then said to ::ne "It is beir...g alleged that that vehicle •flas 

involved in an accident at the ti!:le when there was an attack 

there." On which then I said to hin "The only person ~-vhom I 

can refer to ':'lho ivas present there is London, ·who can testify 

to that or -.;-1i tnessed •flhat happened therl3, except for th·s 

peo:;le who i-l~re i:1 my company. 11 Th.:'1't is ::J.fter denying any(lC) 

knoivledge of the accident. 

Did he ask you the name of the driver of that vehicle on 

that day? -- :-Ieaning noi-1 durir..g th•3 course of the day or at 

this particular time? 

Nnen this accident might have occurred? -- Yes, he did. 

Did you give hi~ the name of anybody, of any driver or 

possible driver? -- Yes, I gave him r:J.y o·Nn name as the person 

;.;ho ivas driving the vehicle he was talking about at the ti!!le 

of the sttack on my house ivi th the stones • 

.. ind do you agree that you do not look like a 27 ye2r old:{20) 

-- I never ever sai1 to J:1.-i.m thc>.t I <Jas of thnt age. 

".IITN3S3 STAITDS DmnT. 
COUJ.T .A.JJOUP.:TJ. C OlE.T R.3SU:B S. 

OZOB.3NJ. 3T.3E--1EIT ~·IATLHOKO, still under o~~h 

CROS3-EX .. .\.1UlTJ.TIO~T ?:I :;ffi :BIZQ S (continued) : Please listen to 

the question carefully and try and answer it directly so that 

we can try and speed it up. Do you know that ~~Francis London 

was and is the publicity secretary of HUCA 1 Huhudi Civic Asso­

ciation? -- No. 

But did you not know him to be associated with the (30) 

Civic Association? -- I knew him as a member of the Civic 
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Association, but I did not know what his portfolio was. 

Just for clarity sake, he is a Coloured person? -- I do not 

know. 

It does not matter. Do you recall how long after you 

drove of had driven into your yard, did you see Francis London 

at your home on the evening of the 16th? 

COURT : Did he see him after he had driven into his yard? 

MR BIZOS Perhaps I should clarify that. Did you see Francis 

London on the evening of the 16th at the time that your house 

was being attacked? -- When the attack took place, he was (10) 

present. I want to be clear on this. I am not saying when 

the attack started he was there, but at the time when I came 

while the attack was going on, he was there. 

Do you recall that you were in the company of certain of 

your relatives when you saw Mr Francis London? -- That is so. 

After you got there and for whatever the reason for the 

stone-throwing was, after you got there, did you and your 

relatives start throwing 9tones at the children? Throwing 

stones back if it will make it easier? -- I cannot recall any 

relative of mine being there. I was in the company of Makobi(20) 

who was busy talking there when I was hit by a stone just 

above the lett eye. 

Do you recall whether you or anyone else threw stones at 

the children? I am not saying that you started throwing 

stones, that you threw stones back? -- I did not throw any 

stone, nor did I see anybody throwing stones at these people. 

Do you recall that Mr Francis London appealled to the 

people who were throwing stones to stop it? -- Yes, I do. 

Ani do you recall that he appealled to you as well and . . 
told you that throwing stones back merely added to the provG-(30) 

cation and that both sides, so to speak must stop throwing 
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stones at each other and did he stand in the middle and try 

to stop both sides? - At the time when Rarnakobi was talking 

to London, the stone throwing had stopped for a while. While 

I was there when they were talking, the stone-throwing started 

again. It is only then that I was hit by a atone as a result 

ot which I then had to go and wash. 

You see, at the time that the children were throwing 

atones, were the.y not shouting that you had hit people with 

your car, with your vehicle and that you have not stopped? 

No, I did not hear that. (10) 

Because I am going to put to you that that is what they 

were shouting, that is why they were throwing stones? -­

That that was said was the reason tor their throwing stones? 

Yes?-- It that is what you put to me as a reason_why 

stones were thrown on this day, what would have caused them 

before that to throw stones like they did this day? Did they 

know prior to this day that they would be angered by something 

which would justify their throwing stones? 

Have you got any other answer? - I am asking that ques-

tion·? (20) 

Yes, but I think you asked it before and I told you that 

it you are telling the truth that your house was attacked 

before this, that it may be an argument in your favour? --

Yea, that is in fact why I said that, because what you have 

been putting to me is not true, because they had been attacking 

this house even before this day. 

Do you know of any other councillor's house that was 

attacked on 16 June? --From my place they went to !48ropeng's 

place, which was also attacked. 

On 16 June? -- I beg your pardon, they went to his (30) 

shop and his butchery. 
. .. I ·,mich 
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Which is next to your shop? They are very far.apart. 

How far apart? -- I-ly shop is in the third street from 

!1a.ropeng' s shop. 

COURT : Did they attack the shop and the butchery of Maropeng? 

-- Yes and t~e butchery is about seven streets away from my 

shop. 

~BIZOS : Do you know of any other counci11or's house that 

was attacked? -- No, I do not quite remember. 

COURT : Is this !w1aropeng a councillor? - He was a council1or 

before, but at the time of these incidents he had resigned(10) 

already. 

MR BIZOS : How long before had he resigned? -- I do not know 

the exact time as to what period it was after his resignation 

when this happened, but it my memory serves me well, it is in 

the vicinity of a month. 

It people, it a number of people say that you were the 

driver of this vehicle that knocked the children down, what 

would you say? -- I say they will be te1ling lies, because 

there are people who can also say that at the time when I came 

back I did not knock anybody. (20) 

I do not understand that. -- What I am saying is, the 

people who are saying that I knocked people on arriva1 there, 

are not telling the truth, because I a1so have people who can 

come and say that I did not knock anybody at the time of my 

arrival. 

I am going to put to you that Mr Francis London did not 

come to you the next day andthat the conversation that you 

have spoken of did not take place? -- If that is what you are 

saying, then you are not telling the truth, because then you 

are misleading this court. London was at my place. (30) 

His Lordship will decide eventually who is misleading 
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the Court,but we will carry on. Were you a member o! the 

Seoposengwa Party? -- That is so. 

An active member of that party? -- Very much so. 

You made many speeches from that party's platform? 

Yes, that is so. 

Let me tell you why you were actual.l.y approached to resign 

as a council.l.or. Were you tor years prior to your becoming 

a councillor speaking from public platforms saying that the 

Democratic Party o! Bophuthatswana was the party of apartheid? 

That is so. (lO) 

And it was the party that was col.l.aboratingwith the 

South African Government to deprive the Tswana's o! their 

South-African birthright? - That is so. 

COURT : Birthright or citizenship? 

MR. BIZOS Citizenship. 

COURT : Let us cal.l. it citizenship. 

~BIZOS The citizenship which was a birthright? -- That is 

so. 

That anybody who collaborated with apartheid was a traitor 

to his people? -- That is so. (20) 

And that anyone who co-operated with any apartheid 

structure, was a traitor to his people? -- That is so. 

And you were not alone in saying that? -- No, I was not 

alone. 

Mr Hoffman Kgaleng was of the same view? - That is so. 

And Mr Jomo Khasu was of a similar view? -- Well, I did 

not know about him being a member of Seoposengwa. 

No, I do not say he was a member, I am saying that the 

threeof you shared similar views in your abhorrence of apart-

heid? -- Yes, that is so. (30) 

Do you recall. that when it became known that you had 
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become a councillor, the similarly minded people to yourself 

came to you and said "Brother, what have you done?" -- Yes, 

I do. 

"Here you were criticising apartheid ·Hi th us all these 

years and now what do we see? That you are taking part in a 

apartheid struggle?" - No, not in the way that you are now 

putting it. They did not come to me in that way. 

1das it the spirit in which they came to you? ~'/as that 

their meaning when they came to you? Is that not why they 

came to you and did they not say to you that you are (10) 

rea~~y not being consistent with yourself? No, we did not 

talk for a long time. We had a very short discussion and 

then we later decided that we are going to meet later, where 

they wi~l come and point out certain facts to me. 

Listen to the question. 

COURT : It is a very vague question. Similarly minded peop~e 

to yourse~f. Why do you not call them by their names? Then 

we will know what you are talking a bout. 

MR. BIZOS : The two people who came to you Mr J omo Khasu and 

r.1r Hoffman Kgaleng, did they not come to you and say - ( 20 ) 

did either of these two persons come along and tel~ you that 

you were not being consistent with yourself? -- Yes, Hoffman 

Kgaleng. 

He told you that you were not consistent with yourself? 

-- Yes, that is what he said. 

Yes, you are quite right that Hoffman Kgaleng told you 

that. \ihen I said that he came together with Jomo Khasu, I 

want to withdraw that. I was corrected that Khasu was not 

with him atthat stage? They were two 

You say they were two. Did you- did, on your version,(30) 

both of them tell you that you were not consistent with 
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yourself and that you will lose credibility having spoken 

against apartheid for so long in the past, by now speaking 

in favour of or rather taking part in an apartheid structure? 

ITo, we did not discuss it up to that far. What they said 

to me is "We know that your joining the council here was with 

the view of stopping the removal, but we will you would not 

be able to stop the removal while being within the council." 

Well, I am going to put to you that ¥~ Hoffman Kgaleng 

told you that your taking part in the council will be so in­

consistent with what you had publicly said so often before,(lO) 

that you are going to lose credibility? -- Not this day when 

they were with me, unless of course that was what he had in 

mind to mention to me at our next meeting, otherNise he did 

not. 

Did he never as a like-minded person tell you that you 

are not going to be consistent with yourself if you took part 

in the council? -- If I understood the question proper, I 

answered this question by saying we did not come as far as 

that. While we were still talking it happened that it became 

busy in the shop, as a result of which we had no time to (20) 

discuss it. That is why we said we are going to set a date 

on which they will have to come to me for the second t~e, 

then go and discuss this at home. 

What were his opening words when he mentioned the fact 

that you stood for the council? -- Immediately when they came 

in, after greeting, then Hoffman Kgaleng addressed me as 

"Brastif, I hear that you are also in the council, you have 

been elected in the council," on which I said yes. He further 

then said "Look, I know, I understand your reason why you 

joined the council, that is to resist, but I do not think (30) 

you will succeed in doing that while you are within the 
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council." 

Anything else that he said? - I then in reply to that 

said to him "You know, we must know what we are going to do 

in order to stop the removal while joining the council in 

Huhudi." Then Khasu said, also addressing me as "Brastif, 

I can see that you are now in the council, but what I can 

suggest to you is that you must decline." 

'llhat else was said? -- I then said to them "Gentlemen, 

there is one th.i..ng we must know. While we are in the council, 

at the present moment our priority to attend to is the (10) 

removal and if we were to leave the council, at least we must 

know what next are we going to do." Then on that Khasu said 

I must remember one thing that in the whole country the 

children are going to use stones. I then asked him on_that 

"Who is that who will be throwing stones at, for what reason?" 

On which then he asked me "Have you not read about the speech 

of Dr Motlana when addressing the Civic Association as to 

what he said in that, that is in the speech itself?" I then 

asked hi.m "Do you mean to say that Dr Motlana said that the 

applying of the stones will come first or under what circum-(20) 

stances did he say that, if that is what he said or do you mean 

that I should have read what Dr !wlotlana said in his speech 

pertaining to that before joining the council?" On ~.vhat he 

said "~llhat I am.saying is this. The whole country is going 

to throw stones. Therefore, the councillors would not be 

let aside." On which I said "Does that now mean that the 

throwing of the stones is going to sove our problem, even 

though I did not know where Dr Irlotlana lives?" I then further 

said "I do not believe that we are experiencing the same 

problems as Dr Motlana because as it is right now, we are (30) 

faced with our major problem, that is the removal, which we 
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are fighting, before tackling any other thing which is a problem 

of the other townships." It is only then that they said they 

are going to make a day of meeting. Up to date they have not 

yet told me about the date. 

You have told us everything that you wanted to say about 

this meeting? -- Not unless may be I have forgotten something, 

other.~ise I think that is everything. 

Do you say that t1r Hoffman Kgaleng did not tell you 

t1~t you are going to lose your credibility for taking part 

in an apartheid structure as regards to what you said (10) 

before? -- I have already said that on this day in question 

we never discussed up to that. 

But you seemed to have a lot of time to discuss what 

Dr Motlana has supposed to have said? -- Do you mean myself? 

Yes, with the others, as you say that there were two0 --

Yes. 

Do you recall whether you said that you thought that the 

community councils were independent bodies? -- I never ever 

said that. 

Is it not in answer to your suggestion that the councils(20) 

were independent bodies that Mr Hoffman Kgaleng told youthat 

there was a booklet written which really showed that these 

councils had no powers, and that he would give you that booklet? 

-- No, that is not so. It is when we were saying we do not 

have ample time to discuss when they said they will come on 

another day and upon that day they will being along some books 

from which I will have to read for myself. 

'l.hen did you make a statement in this case for the first 

ever time? -- I find myself in a very difficult position, 

because I have made a lot of statements which I cannot (30) 

exactly remember when it was, but all I can tellihe Court is 
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the last statement I made was on 30 }~rch, though I am not 

quite certain by :1entioning 30 Narch. \Vha.t I am saying is, 

it was roundabout 30 T~rch. I am not certain about exactly 

what date it was, but towards the end of r~rch. 

COURT : i'ihat year? -- 1986. 

NR BIZOS A month ago? -- That is so. 

And was this the first time that you mentioned Dr Motlana's 

name in any written statement? - I cannot quite remember. 

irhat was the last statement that you made, this one of 

30 ::arch? lfuat was it all a bout? - That is the statement(lO) 

from which ~tr Hanekom was questioning me. 

\vas that the first time that you made mention of Dr :-iotlana' s 

name in that statement? -- I do not wantto commit myself. I 

am not in a position to tell whether that was the first time 

or not. 

Who took that statement? -- I cannot remember his name, 

but - I am trying to remember, they are saying captain, but 

I do not know captain who. 

':las it h.9re in the vicinity of the court? - No, in Vry-

burg. (20) 

'ihen do you say this conversation took place? Not with 

the captain, with Hoffman Kgaleng? 

COURT: And Khasu? 

Iwffi BIZOS : We11, there is a dispute, but at least with the 

two of them. The conversation in which Dr Mot1ana' s name was 

mentioned? -- That is the same day on which there were e1ections 

of the Community Counci1. The afternoon of that day. 

Please give us that date? - I do not want to tell lies. 

COURT : Was it on nomination day or on election day? It 

was on nomination day. (30) 

That is on the day when there were no other candidates 
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and you were all declared to be elected unopposed? -- That 

is so. 

r.IR BIZOS rlibat month and what year was that? -- That was 

in August 1982. 

In your shops? -- That is what I am saying. 

How often did you see Hoffman Kgaleng or Jomo Khasu after 

that? -- Not very often, but what I can say is, we used to 

meet for instance in our township. It is a small township. 

Did your friendship continue? -- Do you mean from that 

day? (10) 

Yes? -- Yes, it continued. 

Did you fight the removal scheme together with them? --

Yes. 

Did you have joined meetings? Let me put it this way, 

joined meetings is incorrect. Did you hold meetings at which 

those two and you and your fellow councillors were present 

in order to have a joint strategy to avoid the removals? -­

Uo, I cannot remember any single day. 

'.Jere they not both delegates elected at a meeting called 

by the council together with four other delegates in order(20) 

to worktogether? -- If I may explain that, because the way it 

is being put to me, it is not exactly the way in which it was 

done. This is hoi'l it happened. They were not just elected. 

It was in a meeting where the community seemed not to be satis­

fied about the efforts that are being done by the council in 

trying to stop the removals as a result of which then the 

chairman suggested that the community chooses some people who 

will accompany the council to go and listen on behalf of the 

community as to what is being said and what efforts are being 

put across by the council on behalf of the community. (30) 

That is the day on ~ich then people were chosen, six or 
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seven in number to accompany the Community Council in order 

to come back and make a report back to these people about they 

heard being said there. 

~.vere Kgaleng and Khasu of these delegates? - That is so. 

Did you not have meetings with them? -- This happened 

before I was nominated as a councillor. That is before the 

discussion between me an~ the two referred to here. 

'\'/hen do you sey that happened that the delegates were 

elected? -- I cannot quite remember when that was, but what I 

still can remember is that approximately two weeks there- (10) 

after, they then came and made a report back. 

I think I have the date. The delegates were elected 

in September. Do you recall? 

COURT : Of which year? 

MR BIZOS 1982. The witness was correct in that respect. 

Yes. 

Before the election? -- That is true, before the election. 

I am sorry, the election was in August 1982. It was 

shortly after the election. Do you remember that or would 

you say it was before? -- ri.hat I remember quite well is that(20) 

it is before I was in the council when this happened. 

Tdhether it happened before or afterr~ards, did you meet 

regularly with these two gentlemen in order to discuss joint 

strategy in order to avoid a removal? -- I am not saying that 

never happened. I cannot remember that happening, because 

there were some of the meetings which were held while I was 

not attending and therefore I am not in a position to say as 

to whether there were such meetings held with them or not. 

Did you welcome the fact that the delegates were side 

by side with the council in order to fight the removal? (30) 

This question is not clear in my mind. ~Yhat I can say on 
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this question is that at the report back meeting Kgaleng said 

to the community there that there is nothing they can make 

mention of to the community that they Community Council did 

not do in their efforts in trying to stop the removal. 

So, can we then just round it off by saying that even 

after it ivas suggested t.o you that you should resign from the 

council and not become a member of the council, the spirit 

of co-operation between Kgaleng and Jo~o Khasu and you conti­

nued on a personal basis and on public affaris bais? -- Yes, 

that is correct. '.'ie are on a good footing, even after (10) 

that, until during the year 1983 when we attended a meeting 

pertaining to the Kretch(?) Committee Slection where ~~ Xgaleng 

was the chairman of the meeting. He was tile chairman at this 

~eating for the election of the new committee members,-whereas 

he was even before this meeting the chairman of this committee 

meeting. That is when he, r'h' Kgaleng, said, addressing this 

oeeting, that if a member of the council or a ~elative of 

the council could be elected into the committee of this 

Kretch Committee. Then.he, as Kgaleng, is not in favour of 

beL~ elected a chairman of the committee any more, (20) 

because they have got nothing in common to share with the 

council. There is no ivay they meet. I then raised my hand 

immediately after that remark. He allowed me the floor. 

That is Mr Kgaleng, the chairman, on which than I said to him 

as a chairman"!>Ir Chairman, I think it will be advisable for 

you as a chairman to let the people elect whoever they want 

to elect and do not hold them to a certain direction. They 

must use their own discretion in electing these people." 

I do not want to interrupt you, unless you want to tell 

us the whole story. You can if you want to, if Your Lordship(30) 

wants to hear it, but do you really feel that you want to 
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finish to give us a complete account of this meeting? -- In 

fact this was just a background I wanted to give to the Court 

that that is the day on which I realised that our friendskap 

with Kgaleng is strained. 

COURT : ~aen was that in 1983? -- Be~~een June and July, 

because it was during winter. 

WITNESS STANDS DmvN. 

COURT ADJOURNS U1ITIL 2 1YL£\.Y 1986. 
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